
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 2. 

 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: sorsdöntő lesz a vasárnapi romániai választás  
2024. november 29. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Sorsdöntő választás előtt állnak a romániai magyarok – jelentette ki Orbán Viktor magyar 

miniszterelnök pénteken a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában. Orbán 

Viktor azt mondta, a vasárnap esedékes parlamenti választásokon a Romániában élő 

magyarságnak meg kell oldania, hogy legyen parlamenti képviselete. Hozzátette: azt 

megtanultuk, hogy parlamenti képviselet nélkül az egész Kárpát-medencében lehetetlen jól 

védeni az ottani magyar közösségek érdekeit. A kormányfő arra biztatta a romániai 

magyarokat, hogy vegyenek részt a választáson, és gondoskodjanak a saját parlamenti 

képviseletükről. Mint mondta, ha kellő súllyal vannak képviselve a román parlamentben, az 

megkönnyíti a magyar kormány munkáját is, így könnyebb segíteni Magyarországról. Orbán 

Viktor szerint a romániai elnökválasztás első fordulójában Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke 

minden tekintetben helyt állt, méltó módon képviselte nemcsak az erdélyi magyarságot, hanem 

az összmagyarságot is.  

 

Nacsa Lőrinc: összmagyar nemzeti érdek, hogy vasárnap elmenjenek szavazni az 

erdélyi magyarok 
2024. november 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, maszol.ro 

Összmagyar nemzeti érdek, hogy a vasárnapi romániai parlamenti választásokon elmenjenek 

szavazni az erdélyi magyarok, mert ha meggyengül egy nemzetrész, az az egész nemzetnek 

veszteség – mondta Nacsa Lőrinc nemzetpolitikai államtitkár pénteken Sepsiszentgyörgyön. A 

KDNP-s politikus a Maszol.ro beszámolója alapján a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

(RMDSZ) háromszéki politikusaival, Vincze Loránt EP-képviselővel és Gubik Lászlóval, a 

Felvidéki Magyar Szövetség elnökével közösen tartott sajtótájékoztatót a székelyföldi városban, 

és a parlamenti választásokon való részvétel fontosságát hangsúlyozták. „Arra kérünk 

mindenkit, hogy vasárnap ne maradjon otthon, ez most nem az a helyzet. Volt olyan december 

elseje, amit elveszítettünk, legyen olyan, amit megnyerünk” – idézte az államtitkárt az erdélyi 

hírportál. Nacsa Lőrinc rámutatott: a választás tétje, hogy lesz-e befolyása, hangja és ereje az 

erdélyi magyaroknak a bukaresti parlamentben.  

 

Jól szerepelt az RMDSZ, a szavazatok 6,55 százalékát kapta 
2024. december 2. – maszol.ro 

A szavazatok 98,61 százalékos feldolgozottságánál az RMDSZ a szavazatok 6,55 százalékát 

szerezte meg. Az Állandó Választási Hatóság (AEP) valós idejű adatai szerint a Szövetség 

jelöltjeire 586 ezren voksoltak. Az első helyen a PSD végzett 22,92 százalékkal, 2,052 millió 

szavazattal. A második legnagyobb támogatottsággal rendelkező párt a szélsőségesen 

magyarellenes AUR, mely 18,06 százaléknak megfelelő 1,617 millió szavazatot kapott. A 
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harmadik helyre a kisebbik aktuális kormánypárt futott be. A PNL listáira 1,299 millióan 

pecsételtek, ez 14,50 százalékot jelent. Az USR 11,91 százalékot szerzett. Bejutott a parlamentbe 

a Diana Șoșoacă nevével fémjelzett S.O.S. Románia és az elnökválasztás első fordulóját 

követően Călin Georgescu mögé beálló POT is, 7,51, illetve 6,18 százalékkal. 

 

Kelemen Hunor: az erdélyi magyar közösség bebizonyította, hogy erős, 

szolidáris, felelősséget vállal saját magáért 
2024. december 1. – MTI, hirado.hu, HírTv, maszol.ro 

Az erdélyi magyar közösség a romániai parlamenti választásokon nagyon nehéz kampány 

végén, magas részvétel mellett bebizonyította, hogy erős, szolidáris, felelősséget vállal saját 

magáért és az ország további éveiért, évtizedeiért – mondta Kelemen Hunor, a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke vasárnap este Kolozsváron. A szövetségi elnök 

az RMDSZ eredményváró rendezvényén köszönetet mondott az erdélyi magyar választóknak, 

hogy "minden körülmények között, a legsötétebb időkben is kitartottak" az érdekvédelmi 

szervezet mellett. Közölte: a szövetséget öt százalékon mérő exit poll-eredményeket nem 

kívánja kommentálni, az RMDSZ számításai szerint tíz milliós részvétel mellett 5,5-5,7 

százalékos eredményre, 540-550 ezer szavazatra számít. Kelemen Hunor rámutatott, vasárnap 

az a korosztály "mozdult meg" leginkább, amelynek van emléke az 1990-es és '89 előtti évekről, 

és "tudja, mi a magyarellenesség". Úgy vélte, az erdélyi magyar választópolgárok "látták a 

veszélyt", ami a szélsőséges pártok előretörése révén az erdélyi magyar közösségre leselkedik, 

ezért vonultak ilyen nagy számban az urnák elé. 

 

Szijjártó Péter: az erdélyi és székelyföldi magyarok megmutatták, hogy erős 

magyar érdekképviseletet akarnak Bukarestben 
2024. december 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, origo.hu 

Az erdélyi és székelyföldi magyarok megmutatták, hogy erős magyar érdekképviseletet akarnak 

Bukarestben - írta Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter hétfő reggel a Facebook-

oldalán. Az RMDSZ fantasztikus eredménye a romániai parlamenti választáson biztosítja, hogy 

a jövőben is erős hangja lesz a magyarságnak a bukaresti parlamentben, ahol így semmilyen 

döntés sem születhet a magyarokról a magyarok nélkül - fogalmazott a külgazdasági és 

külügyminiszter. Hozzátette: ugyanakkor az RMDSZ jó szereplése nagy segítséget fog jelenteni 

a magyar-román kapcsolatok további fejlesztése érdekében is. 

 

Szijjártó Péter: a nemzetközi közösségnek kötelessége fellépni a kisebbségi jogok 

megsértése esetén 
2024. november 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

Vasárnap.hu, origo.hu, Körkép.sk 

A nemzetközi közösségnek fontos kötelessége kiállni a nemzeti kisebbségek jogainak 

megsértése ellen, attól függetlenül, hogy ez hol, melyik országban történik - jelentette ki 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter pénteken Genfben. A minisztérium 
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közleménye szerint a tárcavezető az ENSZ Kisebbségügyi Fórumán elmondott felszólalásában 

aláhúzta, hogy Magyarország esetében a nemzet és az ország határai történelmi okokból 

kifolyólag nem esnek egybe, s ezért hazánk külpolitikájának szíve közepe egyértelműen a 

külhoni magyar közösségek jogainak biztosítása. Kifejtette, hogy a magyarok számára az 

identitás megőrzésének egyik fő kulcsa a hozzáférés a rendkívül egyedi anyanyelvünkhöz, 

azonban sajnos ez Kárpátalján ma nem biztosított teljes körűen. "Sajnos a kárpátaljai magyar 

közösség tagjainak el kell szenvedniük, hogy súlyosan korlátozzák és sértik a jogaikat az 

anyanyelvi oktatáshoz, az anyanyelvű médiához, az anyanyelvű kultúrához, az anyanyelvű 

közigazgatáshoz" - fogalmazott. 

 

Kincses Előd jogász és Mircea Dinescu költő kapta idén a Petőfi-díjat 
2024. november 29. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet 

Kincses Előd erdélyi magyar jogász és Mircea Dinescu román költő vehette át a Közép- és Kelet-

európai Történelem és Társadalom Kutatásáért Alapítvány, valamint a Mol-csoport által 

közösen alapított Petőfi-díjat pénteken Budapesten. Kövér László, az Országgyűlés elnöke 

köszöntőjében többek között úgy fogalmazott: a díjosztók részéről méltó és igazságos, hogy a 

XIX. században élt szenvedélyes szabadságharcosunkról, Petőfi Sándorról elnevezett díjat egy 

magyar és egy román XXI. századi szabadságharcos együtt kapja meg. A házelnök szerint van 

valami, ami a különböző vérmérsékletű, hivatású, történeti és kulturális háttérű díjazottakat 

összeköti. Ennek alátámasztására egy gyermekkori varázslatot idézett fel: ha két egyformán 

hangolt hangvilla van a szobában, és az egyiket megrezegtetjük, a másik is megszólal. 

 

Kopjafát emeltek Potápi Árpád János emlékére 
2024. november 29. – Magyar Nemzet, Teol.hu, Tolnatáj TV 

Kopjafát állítottak az októberben elhunyt Potápi Árpád János emlékére a bonyhádi evangélikus 

temetőben – írta a Tolna Vármegyei Hírportál. A megemlékezőket Keresztes Andor esperes 

hívta közös imára, majd megáldotta a kopjafát, amelyre aztán Potápi Kata, Potápi Árpád János 

lánya és Orbán Attila helyezték fel a szalagot. Ezt követően sokan mécseseket helyeztek el az 

emlékhelyen. A Bukovinai Székelyek Országos Szövetsége által szervezett megemlékezésen 

közreműködött az Egyesített Bukovinai Székely Népdalkör. – A kopja honfoglaló őseink döfő 

fegyvere volt, amelyet földbe szúrtak az elesett hősök emlékére. Nemzetünk szép, ősi 

hagyománya így a kopjafaállítás, amely emléket állít a nagy harcosoknak, mint amilyen Potápi 

Árpád János is volt, mondta beszédében Orbán Attila, a Tolna Vármegyei Önkormányzat 

közgyűlésének elnöke. Hozzátette, Potápi Árpád János honfoglalóként járta a Kárpát-

medencét, a nemzeti összetartozás megtestesítője volt, és összefogta mindazt, amit Trianon 

szétszakított. 

 

464 külhoni óvodát támogat a Rákóczi Szövetség a karácsonyi készülődésben 
2024. november 29. – MTI, Vasárnap.hu, Krónika, Ma7.sk, Felvidék.ma 

467 külhoni óvoda pályázatát karolta fel a Rákóczi Szövetség annak érdekében, hogy a 

karácsonyi készülődés a gyermekek számára minél szebb és tartalmasabb legyen - közölte a 
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szervezet pénteken az MTI-vel. Azt írták, a Magyar Iskolaválasztási Programban érintett 

külhoni óvodák karácsonyi ünnepkörhöz kapcsolódó foglalkozásainak támogatására november 

elején kiírt pályázatukkal 259 erdélyi, 171 felvidéki, 35 kárpátaljai és 2 délvidéki óvoda adventi 

közösségi eseményét támogatják. Közleményükben hozzátették, a felkarolt események kiváló 

alkalmat teremtenek arra is, hogy átadják a Rákóczi Szövetség által küldött apró karácsonyi 

ajándékokat a közel húszezer külhoni óvodásnak, akik szüleit a magyar iskolaválasztásra 

bátorítják. 

 

Nemzeti, jobboldali, konzervatív, nő 
2024. november 30. – Magyar Nemzet 

Egyszerűség, munkaszeretet és munkabírás. Istenhit, becsület, családközpontúság, 

összetartás, megértés, érzékenység, hűség és tisztelet. A hagyományok szeretete – ezek azok a 

fogalmak, amelyeket otthonról hoz és a legjobban meghatározzák Csibi Krisztinát, aki a 

kormánypártok jelöltjeként indul Tolna vármegye 2. számú, Dombóvár központú 

választókörzetében január 12-re kiírt időközi országgyűlési választáson. A bukovinai székely 

gyökerekkel rendelkező, máig Kisdorogon élő néprajzkutató továbbvinné a néhai Potápi Árpád 

János politikai hagyatékát. – Potápi Árpád János tragikus és hirtelen halála után önt indítják 

a kormánypártok Tolna vármegye 2-es számú egyéni választókerületében. Meglepte a felkérés?

            
Kelemen Hunor: arra szavaztam, hogy legyen magyar jövő Erdélyben 
2024. december 1. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro 

Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke is leadta szavazatát. Úgy fogalmazott, minden magyar 

szavazatra szükség van, hogy erős parlamenti képviseletünk legyen. „Arra szavaztam ma, hogy 

legyen magyar jövő Erdélyben, Romániában. Arra szavaztam, hogy a gyerekeink biztonságba 

legyenek és arra, hogy a józan ész győzedelmeskedjen, mert most erre van szükség” – fejtette 

ki Kelemen Hunor, hozzáfűzve: „december 1-jén nem veszíthetünk. Ma reggel külföldön már 

több mint 156 ezren szavaztak, ez nagyon magas részvétel, nekünk ezt itthon kell pótolni 

magyar szavazatokkal”. Mint mondta, minden magyar szavazatra szükség van, hogy erős 

képviseletünk legyen, és meg tudjuk védeni az eddig megszerzett jogainkat. „Ezért arra kérek 

mindenkit, hogy ma menjen el, és adja le szavazatát” – nyomatékosította az RMDSZ elnöke. 

 

Kelemen Hunor a „sordöntő” választásokról: december elseje nem lehet egy 

vesztes nap ismét számunkra 
2024. december 1. – MTI, maszol.ro 

Az elmúlt években tapasztalt magyarellenes tábor összeállása miatt az elmúlt harminc év 

legnehezebb és legfontosabb, sorsdöntő voksolása a vasárnapi romániai parlamenti választás, 

„ez a december elseje nem lehet egy vesztes nap ismét számunkra" – jelentette ki a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke a Kossuth rádió Vasárnapi újság című 

műsorában. A tét nagyságáról szóló üzeneteket a mozgósítás utolsó pár napjában is sikerült 
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eljuttatni az erdélyi magyar választókhoz. Emlékeztetett, a múlt héten megtartott 

elnökválasztás első fordulójában a magyarellenes erők körülbelül 37 százalékot szereztek, ezt 

a parlamenti mandátumokra lefordítva egy „baromian nagy" erőt jelent, és ezzel csak úgy tud 

szembeszállni az erdélyi magyarság, ha az RMDSZ-nek van egy erős parlamenti frakciója, idézi 

Kelemen Hunor a műsorban elhangzott nyilatkozatát az MTI. 

 

Tánczos Barna: a saját jövőnket kell megvédenünk 
2024. december 1. – maszol.ro, szekelyhon.ro, Krónika 

Az erős erdélyi magyar képviseletre szavazott Tánczos Barna szenátor, aki vasárnap korán 

reggel Csíkszentkirályon adta le voksát a parlamenti választáson. „Több mint három évtizede, 

hogy a magyarok Bukarestbe képviseletet választanak maguknak. Soha nem volt talán ekkora 

tét, hisz ennyire soha nem erősödtek meg ilyen rövid idő alatt a magyarellenes hangok, a 

magyarellenes pártok Romániában. Mi csak szavazat által tudjuk megvédeni magunkat. 

Legyünk ma sokan! Rengetegen lesznek a románok is, ezért minden egyes erdélyi magyar 

szavazatra szükség van ahhoz, hogy meg tudjuk védeni a saját anyanyelvünket, a saját 

kultúránkat, a saját jövőnket” – nyilatkozta szavazata leadását követően a politikus. 

 

Antal Árpád: a magyarellenes pártok erőteljesen mozgósítanak 
2024. december 1. – maszol.ro 

Az történik, amitől tartottunk: a magyarellenes pártok nagy számban mozgósítanak, 

fogalmazta meg szombat esti videóüzenetében Antal Árpád. Sepsiszentgyörgy polgármestere 

arra biztat, vasárnap hozzuk be a hátrányt. Vasárnap reggelig, amikor az országban is 

megnyíltak az urnák, több mint 170 ezer külföldön tartózkodó román állampolgár adta le 

szavazatát a szenátusi és a képviselőházi választásokon. A részvételi arány lényegesen 

magasabb, mint a 2020-ban megrendezett parlamenti választásokon. Az történik, amitől 

tartottunk: a magyarellenes pártok nagy számban mozgósítanak, szögezte le Antal Árpád. 

Hozzátette, ez azt jelenti, hogy vasárnap reggel, amikor kinyitottak az urnák ekkora hátrányból 

indult az erdélyi magyarság.  

 

Erős erdélyi magyar jövőre szavazott Székelyudvarhelyen Antal Lóránt 
2024. december 1. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Egy olyan erős erdélyi magyar jövőre adta le voksát vasárnap Székelyudvarhelyen Antal Lóránt, 

az RMDSZ Hargita megyei szenátorjelöltje, amely dacolni tud azon szélsőséges erőkkel, 

amelyek a magyarság nélkül képzelik el az ország jövőjét. Ahogy az elnökválasztás első 

fordulójában, úgy a parlamenti választások alkalmával is Antal Lóránt, az RMDSZ Hargita 

megyei szenátorjelöltje, és a Szövetség udvarhelyi szervezetének elnöke adta meg a hangot a 

szavazásra az udvarhelyi, udvarhelyszéki politikusok körében. Antal reggel kilenc órakor, a 

Bányai János Szakközépiskolában berendezett 34-es körzetben voksolt, ezt követően pedig 

elmondta, arra szavazott, hogy legyen erdélyi jövő. „Arra szavaztam, hogy legyen egy olyan erős 

erdélyi magyar jövő, amely megálljt tud inteni azon szélsőséges erőknek, akik az erdélyi 

magyarság nélkül képzelik el ennek az országnak az alakítását, törvényeinek, jövőjének a 
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meghatározását” – közölte a politikus a szavazást követően. Megjegyezte, hogy szemmel 

láthatóan nagy az országos szavazókedv, amit a magyarság nem hagyhat figyelmen kívül. 

 

Cseke Attila: „Mi, magyarok, ma nem veszíthetünk” 
2024. december 1. – maszol.ro, Krónika 

Cseke Attila, az RMDSZ Bihar megyei szenátorjelöltje arra szavazott, hogy legyen magyar 

képviselet és magyar jövő, Erdélyben, Partiumban. A jelölt kifejtette, nem lehetetlen feladat 

előtt áll a magyarság, hiszen sokszor „megcselekedtük, megcsináltuk már”. Felhívta a 

figyelmet, hogy várhatóan az egész országban nagy lesz a részvétel a parlamenti választásokon, 

ezért arra biztatott minden magyar embert, hogy menjen el szavazni, mert „ma a lét a tét”.  „Mi, 

magyarok, ma nem veszíthetünk! A magyarellenesek nyerésre állnak, de meg tudjuk állítani 

őket. Minden szavazat segít, ez nem egy lehetetlen feladat. Rendszerváltás óta mindig sikerült, 

én tudom, hogy ma is sikerülni fog! Hajrá magyarok!” – fogalmazott hivatalos közösségi 

oldalán a szenátor. 

 

Kovács Irénke: józan ésszel és tiszta szívvel szavazzon ma mindenki 
2024. december 1. – maszol.ro 

Kovács Irén Erzsébet, az RMDSZ Szilágy megyei szenátorjelöltje arra szavazott, hogy a 

szilágyságiaknak erős képviselete legyen az országházban, mert még sosem volt ennyire fontos, 

hogy összefogjunk – mondta a Maszolnak a szenátus oktatási szakbizottságának alelnöke. „A 

közösségi összefogásnak hatalmas ereje van. Minden leadott szavazat megerősít minket a 

magyarellenes erőkkel szemben” – hangsúlyozta, hozzátéve, mindenkit megkér arra, hogy 

menjen el szavazni, mivel ezek sorsfordító választások. „Meg kell védenünk magunkat, 

családjainkat, szülőföldünket, nemzetünket. Menjen el mindenki ma szavazni józan ésszel és 

tiszta szívvel” – nyomatékosította.   

 

Antal Árpád a szárazajtai vérengzés emlékművénél: ha a magyarellenesek 

győznek, végzetes lehet 
2024. december 1. – maszol.ro, Krónika 

Szárazajtán szavazott Antal Árpád. Sepsiszentgyörgy polgármestere Tamás Sándor, a 

háromszéki közgyűlés elnökének társaságában adta le szavazatát. „Én ma Szárazajtán 

szavazok. Ez a falu arra emlékeztet mindannyiunkat: ha a magyarellenesek győznek, az 

végzetes lehet a magyar közösségnek” – írta Antal Árpád a közösségi oldalán. „Nyolcvan évvel 

ezelőtt itt Szárazajtán ártatlan magyar embereket gyilkoltak meg a Maniu-gárdisták. Mi nem 

engedhetjük meg hogy az a korszak visszatérjen az életükbe. Ma azért szavaztam, hogy 

december 1-je ne legyen ismét egy szomorú nap a magyarok életében. Arra kérek mindenkit, 

hogy vegyen részt a választásokon. Vigye el a barátait, ismerőseit, családtagjait. Mindenkire 

számítok!” – mondta Antal Árpád a szárazajtai vérengzés emlékműve előtt. Mint ismeretes, 

1944. szeptember 26-án a faluba bevonuló Maniu-gárdisták 13 ártatlan magyart mészároltak 

le. Emlékoszlopuk a falu központjában áll. 
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Tamás Sándor a szárazajtai vérengzés emlékoszlopánál: „Volt olyan, hogy 

december 1-jén veszítettünk, vasárnap nyerni fogunk!” 
2024. december 1. – maszol.ro, Krónika 

Szárazajtán adta le szavazatát Tamás Sándor. Kovászna Megye tanácsának elnöke Antal Árpád 

sepsiszentgyörgyi polgármesterrel járult az urnákhoz az erdővidéki faluban. „Szárazajtán 

tizenhárom ártatlan magyar embert gyilkoltak meg a szélsőségesek 1944-ben. Azért jöttünk 

Szárazajtára, hogy felhívjuk figyelmet arra, hogy a világ körülöttünk milyen gyorsan változik, 

ezt láthattuk az elmúlt napokban Romániában, Erdélyben" – fogalmazott a szárazajtai 

vérengzés emlékoszlopa előtt Tamás Sándor. Hozzátette, azt szeretnék, hogy ne kerüljünk 

olyan helyzetbe, mint amilyenben voltak elődeink. „A mostani magyarellenesekkel szemben 

egyetlen jó módszer van: a sok magyar szavazat. Éppen ezért arra kérünk mindenkit menjen el 

választani, és vigyen magával még legalább egy embert Volt olyan, hogy december 1-jén 

veszítettünk, ma nyerni fogunk!” – fogalmazott a háromszéki politikus. 

 

Seres Dénes azért szavazott, hogy legyen, aki elvigye a szilágyságiak hangját 

Bukarestbe 
2024. december 1. – maszol.ro 

Seres Dénes Szilágy megyei parlamenti képviselőjelölt elsősorban azért szavazott vasárnap, 

hogy a szilágysági magyarságnak legyen képviselete a bukaresti parlamentben, hogy legyen, aki 

elvigye a szilágyságiak hangját a fővárosba – nyilatkozta a Maszolnak a voksai leadása után a 

politikus. Mint mondta, kollégáival azért harcol, hogy „biztonságos, szép jövőt teremtsünk a 

gyerekeinknek, unokáinknak”. Kifejtette: „ezen a napon nem szabad veszítenünk, habár 

december elseje van. Úgy gondolom, hogyha a szélsőséges magyar erők felívelőben vannak, 

nyerésre állnak, azt összefogással, nagyszámú szavazattal tudjuk ellensúlyozni” – mutatott rá. 

Hangsúlyozta, minden szavazat számít, hiszen ezáltal tudjuk biztosítani a jövőnket: megvédeni 

magyarságunkat, értékeinket, nyelvünket, szimbólumainkat és iskoláinkat. 

 

Fejér László Ödön: Ne engedjük meg, hogy más döntsön a mi sorsunkról 
2024. december 1. – maszol.ro 

Nincs sokkal elmaradva Kézdivásárhely az országos szavazókedvtől, ami jó jel, ugyanis a román 

többségű megyékben is nagy a választási kedv. E cikk szerkesztésekor több mint kétezren adták 

le a szavazatukat. 11 óra 40 perckor a céhes város lakosságának 14,25 százaléka szavazott, ez 

2260 leadott voksot jelent. Az országos átlag ebben a pillanatban 15,36 százalék, Kovászna 

megye 14,09 százalékon áll. A szomszédos Hargita megye jobban megmozdult, ott a megye 

lakosságának 16,2 százaléka adta le a voksát. Szavaztak a jelöltek is, Fejér László Ödön, aki egy 

újabb szenátori mandátumért indult a Vigadó Művelődési Központban működő 51-es 

szavazókörzetben adta le a voksát. Miután szavazott érdeklődésünkre elmondta: azért 

szavazott, hogy legyen magyar képviselet és jövő Romániában. „Kedves székelyek és magyarok, 

eljött a mi időnk, menjünk el szavazni. Ne engedjük meg, hogy más döntsön a mi sorsunkról” 

– intézett felhívást a Maszolon keresztül. 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Tamas-Sandor-a-szarazajtai-verengzes-emlekoszlopanal-Volt-olyan-hogy-december-1-jen-veszitettunk-vasarnap-nyerni-fogunk
https://maszol.ro/belfold/Tamas-Sandor-a-szarazajtai-verengzes-emlekoszlopanal-Volt-olyan-hogy-december-1-jen-veszitettunk-vasarnap-nyerni-fogunk
https://maszol.ro/belfold/Seres-Denes-azert-szavazott-hogy-legyen-aki-elvigye-a-szilagysagiak-hangjat-Bukarestbe
https://maszol.ro/belfold/Seres-Denes-azert-szavazott-hogy-legyen-aki-elvigye-a-szilagysagiak-hangjat-Bukarestbe
https://maszol.ro/belfold/Fejer-Laszlo-Odon-Ne-engedjuk-meg-hogy-mas-dontson-a-mi-sorsunkrol


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 2. 

 

 

  

Korodi Attila: Arra szavaztam, hogy a csíkszeredai közösség biztonságban legyen 
2024. december 1. – maszol.ro 

Csíkszereda fejlődésére, a csíkszeredai közösség biztonságára szavazott a vasárnapi parlamenti 

választáson Korodi Attila, a hargitai megyeszékhely polgármestere. A csíksomlyói 

szavazókörben adta le voksát vasárnap Korodi Attila, Csíkszereda polgármestere. „Csíkszereda 

fejlődésére szavaztam, arra, hogy a csíkszeredai közösség biztonságban legyen. A reményre 

szavaztam, arra, hogy ebben a szélsőségekkel teli társadalmi és politikai életben, a közéletben 

legyen egy stabil pontja az erdélyi magyaroknak Bukarestben, egy erős parlamenti képviselet” 

– fogalmazott a városvezető. Az elöljáró a választáson való részvételre bátorított, majd 

praktikus információkat is megosztott. Mint elmondta, a csíkszeredai közlekedési vállalat, a 

Csíki Trans a szavazás napján szombati menetrend szerint működteti járatait. Ezáltal 

tömegközlekedéssel könnyedén el lehet jutni a szavazókörökhöz. „Aki olyan városrészben 

lakik, ami távolabb esik a szavazóhelyektől, az használja ki nyugodtan” – hangsúlyozta. 

 

A szélsőséges erők hatalomra kerülésének megakadályozásáért szavaztak a 

Maros megyei jelöltek  
2024. december 1. – szekelyhon.ro 

Beláthatatlan következményei lesznek annak, ha szélsőséges eszméket valló alakulatok 

kerülnek hatalomra – fogalmazott Császár Károly Zsolt szenátorjelölt, miután ma reggel leadta 

voksát a parlamenti választásokon. „Arra szavaztam ma, hogy nekünk legyen jövőnk itthon, 

legyen összetartó közösségünk az országban, és legyen erős hangunk Bukarestben. Ma felelős 

döntésekre van szükség a közösségünkben, hogy holnap ráhatásunk legyen az ország 

vezetésére és bölcs döntések szülessenek” – nyilatkozta az RMDSZ Maros megyei 

szenátorjelöltje, aki a Gyulakutai Általános Iskolában szavazott ma reggel. Császár Károly 

mindenkit arra buzdít, hogy menjen el szavazni, ne engedje át az irányítást másoknak. 

 

A magyar közösség jövőjéért szavaztak az RMDSZ Maros megyei 

képviselőjelöltjei 
2024. december 1. – maszol.ro 

A magyar családok jövőjéért szavazott ma Csép Éva Andrea, az RMDSZ Maros megyei 

képviselőjelöltje. „Azért szavaztam ma, mert három gyermekem van és fontosnak tartom, hogy 

itthon találják meg a jövőjüket. Egy olyan országban, ahol mindannyian biztonságban 

élhetünk, ahol a nőket egyenrangú félként tisztelik, s ahol ésszerű döntéseket hoznak a 

kormányban. Azért szavaztam, hogy megvédjük a magyar közösség jogait, családjaink jövőjét 

és szülőföldünket. Ha ott vagyunk, ahol a döntések születnek, megakadályozhatjuk, hogy a 

magyarellenes erők irányítsanak, és gondoskodhatunk arról, hogy fiataljaink egy erős és 

összetartó közösségben nőhessenek fel” – nyilatkozta Csép Éva Andrea. Hangsúlyozta, „ez az a 

december 1-je, amikor minden magyar ember szavazata számít! Összefogással megvédhetjük 

mindazt, amit eddig elértünk, és közösen építhetjük a jövőnket”. 
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Csendesen ünnepelt a románság Kézdivásárhelyen 
2024. december 1. – maszol.ro 

Korábban elég gyakran szemelték ki a szélsőségesek Kézdivásárhelyt Románia nemzeti 

napjának a megünneplésére, idén azonban a nacionalisták elmaradtak: csendben, civilizáltan 

zajlott az ezzel kapcsolatos esemény. A Molnár Józsiás utcában található ortodox templomnál 

megszervezett ünnepségen szubjektív megállapításunk szerint csak a helybeliek és a 

környékbeli – főleg Orbaiszéki – települések román nemzetiségű lakosai jelentek meg és azok 

sem túl nagy számban. Nem láttunk „idegenlégiósokat”, a korábbi években elég gyakran 

megjelentek galaci, bákói, brassói és más megyék szélsőségesei is, akik románságukat főleg 

harsányságukkal próbálták bizonyítani – ettől a magatartástól pedig a helyi román közösség is 

masszívan elzárkózott. 

 

„Kedves erdélyi barátaim, menjetek el szavazni” – buzdít Magyarországról Nyáry 

Krisztián is  
2024. december 1. – Krónika 

Magyarországon élő román állampolgárok is élnek a szavazati jogukkal, és magyarországi 

értelmiségiek is szavazásra buzdítanak minden romániai magyart. A vasárnap 13 órai adatok 

szerint 1721-en szavaztak a négy budapesti, a szegedi és a gyulai szavazókörzetben. Többek közt 

Nyáry Krisztián irodalomtörténész, számos népszerű könyv szerzője is arra buzdított vasárnap 

kora délután közzétett posztjában a közösségi oldalon, hogy aki teheti, menjen el szavazni, 

hiszen nagy a tét. „Tényleg veszélyben van a magyar érdekképviselet Romániában. Én magyar 

állampolgárként ehhez annyit tennék hozzá, hogy a mai román választás minket is érint. Igen 

magas a részvétel országszerte, a magyarlakta megyékben viszont alacsony (azóta a székelyföldi 

megyékben erős lett a szavazókedv – szerk.megj.)” – írta Nyáry Krisztián. Mint fogalmazott, 

ha kiesik a magyar képviselet a parlamentből, az esélyt teremt rá, hogy az oroszbarát, EU- és 

magyarellenes szélsőjobb kerüljön hatalomra Romániában.  

 

Legyenek olyanok a parlamentben, akik minket képviselnek – mondják a 

csíkszeredaiak  
2024. december 1. – szekelyhon.ro 

Egymásnak adták a kilincset a választók, helyenként kisebb sorok is kialakultak, de nem kellett 

sokat várni – sok ünneplőbe öltözött csíkszeredai adta le délben szavazatát a Nagy Imre 

Általános Iskolákban kialakított szavazókörzeteknél. Nagy volt a forgalom a Nagy Imre 

Általános Iskolákban kialakított három szavazókörzetnél vasárnap délben, ünneplőbe öltözött 

kisgyermekes családok, párok és házaspárok, kiskutyás gazdik, kerékpárosok, barátok érkeztek 

egyre másra, hogy részt vegyenek a parlamenti választásokon. „Azzal a gondolattal jöttünk 

szavazni, hogy nyerjünk, reméljük, hogy jó eredményt érünk el. Sorba kellett állni egy keveset, 

de nem kellett sokat várni”– válaszolta érdeklődésünkre Ambrus Zoltán, aki a feleségével 

együtt lépett ki a szavazóhelyiségből.  
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Ilyet sem látunk minden nap: arányaiban Hargita megyében voltak a legtöbben 

szavazni  
2024. december 1. – szekelyhon.ro, Krónika 

Érdemes jól megnézni, mert ilyet se látunk minden választáson: Hargita megyében ment el 

arányaiban a legtöbb szavazópolgár választani a vasárnapi parlamenti választáson. Míg 

Hargita megyében a részvételi arány meghaladta a 31 százalékot is, addig az eddig jól teljesítő 

déli megyék 31 százalék alatt vannak. Kovászna megye viszont még 30 százalék alatt van a 

részvételi arány tekintetében, Maros megyének pedig van amit behoznia, hiszen ott még épp 

hogy meghaladta a 25 százalékot a választási részvétel.  

 

Kézdivásárhelyen többen szavaznak, mint négy éve  
2024. december 1. – szekelyhon.ro 

Kézdivásárhelyen nem sokkal 14 óra előtt 27,53 százalékos részvételi arányt jegyeztek, ami 

ugyan hajszállal gyengébb a megyei átlagnál, de többen járultak az urnákhoz, mint négy évvel 

ezelőtt a nap ezen szakaszáig. Miközben az országos részvételi arány 26,11 százalékos volt nem 

sokkal 14 óra előtt, Kovászna megyében a szavazásra jogosultak 28,38 százaléka járult az 

urnákhoz, a tehát jóval nagyobb arányban, mint egy héttel ezelőtt, sőt Esztelnek község már 47 

százaléknál járt – igaz, a rangsor legalján 12,3 százalékkal kullogott Bölön. Kézdivásárhely is 

jobban áll a múlt vasárnaphoz képest a maga 27,53 százalékával, és addig az időpontig 

időarányosan többen (mintegy 4400-an) mentek el szavazni, mint négy évvel ezelőtt.  

 

Egy jó kis focis hasonlattal sok minden megmagyarázható  
2024. december 1. – szekelyhon.ro 

A nyári európai parlamenti választásoknál picit jobban alakulnak a parlamenti választásokon 

való részvételt mutató számok – de Bodor László, az RMDSZ Háromszéki Területi 

Szervezetének ügyvezetője óvva int a hátradőléstől. Napközben megfigyelhető, hogy a 

bodzavidéki román lakosság részvétele elmarad a magyarok lakta területekétől. „Ugye, láttunk 

már olyat, hogy a 88. percben vezetett a focicsapatunk, a 90. percben azonban az ellenfél 

kiegyenlített, majd a hosszabbításban még egy gólt berúgott? Nem dőlhetünk hátra!” – mondta 

el a helyzetre reagálva Bodor László, az RMDSZ Háromszék Területi Szervezetének elnöke. 

Szerinte azért az bizakodásra ad okot, hogy a nyári EP-választásokon tapasztalt részvételnél 

most picit jobban alakulnak a számok.  

 

Csibi Attila: A Maros megyei RMDSZ megkerülhetetlen 
2024. december 1. – maszol.ro 

A választóknak, a kampánystábnak és az RMDSZ önkormányzati vezetőinek mondott 

köszönetet vasárnap esti beszédében Csibi Attila a Maros megyei RMDSZ elnöke. 

Hangsúlyozta, az RMDSZ Maros megyei szervezete ismét megmutatta, hogy továbbra is a 

legerősebb politikai alakulat a megyében. „Biztos vagyok benne, hogy a településeink nagy 
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részében alig lehetne olyan lakost találni, aki itthon van és nem ment el szavazni. Kalapot 

emelek előttük is, jó érzés ilyen csapattal dolgozni.” - tette hozzá Csibi Attila. Külön kiemelte a 

kampánystáb munkáját, akik az elmúlt két-két és fél hónapban éjt nappallá téve dolgoztak 

azon, hogy az RMDSZ hangja felerősödjön és a megye legkisebb településére, a legutolsó 

faluvégi házba is eljusson.  

 

Csíkszeredai eredményváró: egy ügy fontos, az erdélyi magyar ügy 
2024. december 1. – maszol.ro 

Optimista légkörben értékelték a parlamenti választás vasárnapi eredményeit az RMDSZ Csíki 

Területi Szervezetének késő esti eredményváró eseményén Csíkszeredában. A megszólaló 

politikusok mindegyike kiemelte Hargita megye kimagasló részvételi adatait és felelősségteljes 

képviseleti munkát ígértek a választól felhatalmazás révén. „Ma reggel úgy ébredtünk, hogy 

azon izgult mindenki, hogy meglesz-e az öt százalék. Erre most úgy zárjuk a napot, hogy annak 

a megyének leszek a szenátora, Antal Lóránt kollégámmal közösen, amely az ország legjobb 

eredményét produkálta” – kezdte beszédét Tánczos Barna szenátorjelölt. Mint hozzáfűzte: a 

kiemelkedő részvétel elérésében egyaránt benne van a csíki, udvarhelyszéki, gyergyószéki 

települések munkája.  

 

Cseke Attila: A magyarság mindent elveszíthet, amit 1990 után megnyert 
2024. december 1. – maszol.ro 

Az erdélyi magyarság mindent elveszíthet a vasárnapi romániai parlamenti választáson, amit 

1990 óta megnyert – mondta a román szenátus Bihar megyei tagja, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) politikusa az M1-en. Cseke Attila hozzátette, „minden a tét”, 

ezért biztat mindenkit, hogy menjen el szavazni, mert veszélyben van az anyanyelvi oktatás, a 

magyarság kulturális intézményei, hagyományai, értékei. „Az elmúlt egy hét történéseit 

figyelembe véve világos, hogy most a józan észnek kell következnie, csak ez hozhatja vissza a 

közéletbe a magyarok tiszteletét, a magyarok jogainak megvédését a közpolitikába. Nemcsak a 

következő négy, hanem harminc, ötven évet is meghatározhatja az, hogy hogyan szerepel a 

romániai magyar közösség” – hangsúlyozta. 

 

Pedig olyan jól indult – lemaradóban Maros megye  
2024. december 1. – szekelyhon.ro 

A részvételi arányokat tekintve országos viszonylatban lemaradt Maros megye, de a 21 órai 

urnazárásig mindenképp ki kell használni az időt – nyilatkozta délután az RMDSZ Maros 

Megyei Szervezetének elnöke. Maros megyében araszolgatva emelkedik a részvételi arány. 

Amikor Hargita megyében már 41 százalék feletti volt, itt még nem érte el a 35 százalékot. A 

Marosvásárhely közelében levő Nyárádtőn kisebbségben van a magyar közösség a több mint 

ötezres román tömbben. Nyolc évig nem volt, aki felszólaljon a nyárádtői magyar közösségért 

a helyi, tiszta román ajkú tanácsban. Ez többek között azt is jelentette, hogy még a 

kultúrotthont sem adták bérbe a közösségi rendezvényekre. A kis magyar közösség 
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megtapasztalta, mit jelent képviselet nélkül maradni, így december elsején, vasárnap egymást 

biztatva keresték fel a szavazóhelyiségeket. 

 

Exit poll: továbbra is biztosított a magyar képviselet a parlamentben 
2024. december 1. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro, erdon.ro 

Vasárnap este kilenc órakor közzétették az idei parlamenti választások exit poll eredményeit, 

amelyek szerint a képviselőházba jutásért a legtöbb voksot, a szavazatok 26 százalékát a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) szerezhette meg, második helyre a Románok Egyesüléséért 

Szövetséget (AUR) jósolják 19 százalékkal, majd a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) 

következik a sorban 15,50 százalékkal. A Nemzeti Liberális Párt (PNL) szintén 15,50 százalékot 

szerezhetett meg, az ultranacionalista Diana Șoșoacă által létrehozott S.O.S 5,50 százalékon, a 

Călin Georgescu híveit tömörítő POT szintén 5,50 százalékon állhat, ezt a pártot követheti az 

RMDSZ 5 százalékkal. A választók körében közvetlenül a szavazóhelyiség elhagyása után a 

CURS által végzett közvélemény-kutatás eredményei szerint a Romániai Magyar Demokrata 

Szövetségnek (RMDSZ) a képviselőházban 5 százalékos aránnyal, a szenátusban szintén 5 

százalékkal sikerült elérnie a parlamenti bejutáshoz szükséges küszöböt.  

 

Az elmúlt 20 év legtöbb szavazatát kapta az RMDSZ Háromszéken 
2024. december 1. – maszol.ro 

„Örömet okoz, hogy Háromszék, Székelyföld, Erdély népe egy emberként mozdult meg, éreztük 

ma, hogy egyszerre dobban a szívünk, egyszerre tettük jó helyre a pecsétet” – fogalmazott 

Tamás Sándor. Az RMDSZ háromszéki elnöke az exit poll eredmények közzétételét követően 

rámutatott: az elmúlt húsz évben az RMDSZ most kapta a legtöbb szavazatot Háromszéken. 

Felidézte, hogy 2008 óta Antal Árpáddal közösen azon dolgoznak, hogy Háromszéken 

összhangot teremtsenek. A korábbi választásokon voltak harcok és nézeteltérések, ám 

Háromszék ma a béke szigete, mondta Tamás Sándor. . „Erős politikai közösség vagyunk, 

amelynek feladata, hogy egyrészt a településeinket, ezt a régiót fejlessze, másrészt az erdélyi 

magyar közösség jogait ne csak megtartsa, de bővítse is” – fogalmazott Tamás Sándor. 

 

Cseke Attila: Köszönjük mindenkinek, aki elment szavazni 
2024. december 1. – erdon.ro 

Az Erdon.ro-nak nyilatkozó Cseke Attila szenátor, az RMDSZ Bihar megyei szervezetének 

elnöke arra hívta fel a figyelmet: rendkívüli körülmények közt zajlott a december elsejei 

parlamenti választás. Az elmúlt napok és hét történéseinek következményeként beigazolódott, 

hogy rekordszámú részvétel lesz, és ebben a közegben a Bihar megyei választópolgárok, a 

magyar emberek mozgósítása, illetve jelenléte az urnáknál nagyon jól sikerült. „„Köszönjük 

mindenkinek, aki elment szavazni és fontosnak tartotta azt, hogy a magyar közösség 

parlamenti képviselete megmaradjon, a Bihar megyei magyarság jelentősen hozzájáruljon 

ahhoz, hogy az RMDSZ országosan az öt százalékos küszöböt átlépje” – nyilatkozta. 
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Különleges könyvvel erősítik a fiatalok nemzettudatát 
2024. december 1. – erdon.ro 

A Béres idén is Szép magyar ének köteteket adományozott a Rákóczi Szövetséggel 

együttműködésben, határon túl élő gyermekek részére a szövetség Magyar Iskolaválasztási 

Programjához kapcsolódóan. Béres József könyvét 1250 családnak ajánlották fel, hogy a 

magyar énekkincsek megismertetésével járuljanak hozzá a fiatalok nemzettudatának 

erősítéséhez – írta közleményében a Béres. A Béres Gyógyszergyár a Rákóczi Szövetség 

megalakulása óta támogatója a szervezetnek, és a kezdetek óta áll annak iskolaválasztási 

programja mellett, amely arra ösztönzi a külhoni magyar családokat, hogy gyermekeiket 

magyar nyelvű iskolába írassák. 

 

Novák Csaba: Ne hagyjuk, hogy a vasgárdista eszméket vallók döntsenek a 

magyarok jövőjéről! 
2024. november 29. – maszol.ro 

„Cselekedni kell! Hiszek abban, hogy december 1-jén és 8-án is csak egy út van, a demokrácia” 

– véli Novák Csaba Zoltán történész, a Nemzeti Kisebbségkutató Intézet vezetője. Facebookon 

közzétett videójában úgy fogalmazott: „a Romániában élő magyarság vendég az országban – 

így vélekedtek a Vasgárda vezetői. Ők mondták azt is, hogy aki a román államot nem tiszteli, 

az kiirtandó. Ma is vannak olyan pártok és politikusok, akik modellértéknek tartják ezt az 

ideológiát” – fejtette ki, hozzátéve: a tét most óriási, nem engedhetjük meg, hogy ilyen erők 

döntsenek a magyar közösség jövőjéről. „December 1-jén erős magyar képviseletet kell küldeni 

a parlamentbe, december 8-án pedig ismét dönteni kell, és a józan észre hallgatva, a 

demokratikus Romániát kell választani. Most nincs más alternatíva” – fejtette ki Novák Csaba 

Zoltán. 

 

Nyerésre állnak a magyarellenes erők – Vass Leventével beszélgettünk 
2024. november 29. – maszol.ro 

Mire számíthatunk az elnökválasztás első fordulója után? Miért jut sokaknak a Lăzărescu úr 

halála című film az eszükbe, amikor a román egészségügyről beszélnek? Mitől állandósult a 

betegek bizalomhiánya a kórházakkal, az ellátással kapcsolatban? Milyen egészségügyi 

elképzelésekkel vág neki az RMDSZ a parlamenti választásoknak? Vass Levente 

képviselőjelölttel, volt államtitkárral beszélgettek. 

 

Szavazásra buzdítanak az erdélyi magyar egyházak elöljárói 
2024. november 29. – maszol.ro 

A vasárnapi parlamenti választásokon való részvételre buzdítanak az egyházak elöljárói. Úgy 

vélik, a magyaroknak erős képviseletet kell a parlamentbe küldeniük. Felhívják a figyelmet 

annak fontosságára, hogy minden állampolgár éljen szavazati jogával. Bogdán Szabolcs János, 

a Királyhágómelléki Református Egyházkerület püspöke szerint december 1-jén a magyarok 

nem veszíthetnek. „Védjük meg történelmi egyházainkat, jövőnket és szülőföldünket, 

E
rd

é
ly

 

https://www.erdon.ro/hazai-kultura/2024/12/szep-magyar-enek-beres-rakoczi-szovetseg
https://maszol.ro/belfold/Novak-Csaba-Ne-hagyjuk-hogy-a-vasgardista-eszmeket-vallok-dontsenek-a-magyarok-jovojerol
https://maszol.ro/belfold/Novak-Csaba-Ne-hagyjuk-hogy-a-vasgardista-eszmeket-vallok-dontsenek-a-magyarok-jovojerol
https://maszol.ro/belfold/Lazarescu-ur-halala-es-a-roman-egeszsegugy-Vass-Leventevel-beszelgettunk
https://maszol.ro/belfold/Szavazasra-buzditanak-az-erdelyi-magyar-egyhazak-eloljaroi


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 2. 

 

 

szavazzunk a magyar érdekképviseletre” – fogalmazott Bogdán Szabolcs János. Kovács Gergely 

úgy véli, rajtunk áll, hogy lesznek-e olyan emberek a parlamentben, akik minket képviselnek, 

felvállalva egyházunk és kisebbségi népünk érdekeit, kiállva az emberi és evangéliumi értékek 

mellett – jelentette ki a Gyulafehérvári Római Katolikus Főegyházmegye érseke. 

 

„Egy vérből valók vagyunk”: hazai és magyarországi sztárok biztatnak szavazásra 
2024. november 29. – maszol.ro, Krónika 

December 1-jén menjünk szavazni – ez a közös üzenete Bagossy Norbinak, Keresztes Ildikónak, 

Pataki Attilának, Nagy Ferónak, Kowalskynak vagy éppen a Hargita Székely Néptáncszínház 

együttesének. Soha nem látott megmozdulás indult el az online térben. Erdélyi és határon túli 

énekesek, művészek, előadók beszélnek a december 1-jei választások tétjéről, a részvétel 

fontosságáról. December 1-jén menjünk szavazni – ez a közös üzenete Bagossy Norbinak, 

Keresztes Ildikónak, Pataki Attilának, Nagy Ferónak, Kowalskynak vagy éppen a Hargita 

Székely Néptáncszínház együttesének. Bagossy Norbert, a gyergyói származású, de Budapestre 

költözött Bagossy Brothers Company frontembere elmondja, hogy általában politikai 

témákban nem szólal meg, de most úgy látja, nagyon veszélyes helyzet előtt áll az erdélyi 

magyarság, miután az államelnökválasztás első fordulójában a szélsőséges, magyarellenes 

jelölt jutott tovább. 

 

A lelki egészség is elengedhetetlen a gyógyuláshoz – kórházi kápolnát avattak 

Csíkszeredában 
2024. november 29. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Hálaadó szentmisével egybekötött avatási ünnepségen adták át a Csíkszeredai Megyei 

Sürgősségi Kórház új kápolnáját pénteken kora délután. Az eseményen jelen volt és beszédet 

mondott Kelemen Hunor, az RMDSZ szövetségi elnöke, a szertartás celebránsa Kovács 

Gergely, a Gyulafehérvári Főegyházmegye érseke volt. Az RMDSZ elnöke, Kelemen Hunor 

köszöntőjében elismerését fejezte ki a kórház vezetésének az elmúlt években elvégzett 

fejlesztések miatt. Mint a politikus kiemelte, a magyar nyelvben számos olyan formula él, 

amely az egészségre vonatkozik, akár köszönésekről, köszöntésekről, mindennapi 

érdeklődésről van szó. „Ez mind azt mutatja, hogy az ember számára az egyik legnagyobb kincs 

az egészség. Ennek az egészségnek hármasnak kell lennie. Akkor állíthatjuk magunkról bizton, 

hogy egészségesek vagyunk, ha a testi, lelki és szellemi egészség együtt tudja megadni azt a 

gazdagságot, amellyel egy ember él, élni akar, és amelyet a szeretteinek mindenképpen kíván” 

– fogalmazott Kelemen Hunor. 

 

Antal Árpád: „nem maradhatunk alul, ez most létkérdés” 
2024. november 29. – maszol.ro 

A kampánycsend kezdete előtt üzent Antal Árpád a választópolgároknak, Sepsiszentgyörgy 

polgármestere Facebook-oldalán hangsúlyozta ismételten a december elsejei parlamenti 

választások rendkívüli fontosságát. Meglátása szerint az elmúlt napok döntései a szavazatok 

újraszámolásáról, a kibertámadásokról még jobban feldühítették az embereket. „Engem is” – 
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fogalmazott az élő videóüzenetében. Szerinte ennek az egyik következménye az lesz, hogy most 

vasárnap még nagyobb lesz a részvétel, úgy tapasztalta, hogy a román emberek közül sokan 

elmennek mar szavazni. „Mi magyarok nem maradhatunk alul. Ez most létkérdés” – 

hangsúlyozta Antal Árpád. Arra kért mindenkit, hogy most vasárnap menjenek el szavazni az 

RMDSZ. „Ez nem egy pártpolitikai kérdés, ez egy nemzeti ügy. Számunkra, erdélyi magyarok 

számára ez létkérdés. Itt most nem lehet hibázni, nem lehet kijavítani a hibát. Minden arról 

szól, hogy mi történik vasárnap. Hétfőn már nem lehet szavazni, nem lehet megismételni a 

szavazást” – nyomatékosította az elöljáró. 

 

„Választási laboratórium”: felfigyeltek Orbán Viktor szavaira Romániában  
2024. november 30. – Krónika 

Élénk érdeklődést váltott ki bukaresti politikusok, elemzők körében Orbán Viktor 

miniszterelnök értékelése, miszerint a romániai államfőválasztás első fordulója 

„laboratóriumként” szolgált a modern technológia találkozására a választókkal. Egyeseknek 

feltűnt, hogy miközben Orbán Viktor rendszerint üdvözli a szuverenista politikusok 

előretörését, ezúttal másképp reagált. „Budapest árgus szemekkel figyeli a Romániában 

történteket”, „Orbán Viktor kemény verdiktje a romániai választásokról”, „Orbán Viktor 

hasznos tapasztalatszerzésnek tekinti a romániai államfőválasztást” – ilyen és ehhez hasonló 

szalagcímeket lehet olvasni a vezető bukaresti hírportálokon, tévécsatornák internetes 

kiadásain. A HotNews hírportálon szombaton közölt publicisztikájában Cătălin Tolontan is 

idézi a magyar kormányfőt, felhívva a figyelmet, hogy miközben Orbán Viktor rendszerint 

üdvözli a szuverenista politikusok előretörését, ezúttal másképp reagált.  

 

Gyulafehérvári Nyilatkozat: „A román politikum ugyanabba a hibába esik, mint a 

magyar 120 évvel korábban”  
2024. december 1. – Krónika 

December 1-je Románia nemzeti ünnepe: 106 évvel ezelőtt ezen a napon nyilvánították ki a 

gyulafehérvári népgyűlésen jelenlévők az erdélyi románság csatlakozási óhaját a Kárpátokon 

túli Román Királysággal. „Nagy egyesülésként” őrizte meg a román közemlékezet ezt az 

eseményt, amelyet Aradon készítettek elő, ezért a helyi román politikum és az értelmiségiek 

jelentős csoportja az egyesülés bölcsőjének, a modern román állam „előszobájának” nevezi a 

Maros-parti várost. Király András nyugalmazott történelemtanárral, az aradi Szabadság-

szobor Egyesület elnökével, korábbi RMDSZ-es parlamenti képviselővel, tanügyi 

államtitkárral beszélgettünk a korabeli magyar politika felelősségéről, az aradi tárgyalásokról, 

a román közigazgatás bevezetéséről, a be nem tartott gyulafehérvári ígéretekről, a magyar 

közösség jövőjéről.  
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29 középiskola összevonását tervezi Besztercebánya megye – losonci, füleki és 

rimaszombati magyar iskolák is érintettek 
2024. november 29. – Új Szó  

Az adminisztratív összevonások eredményeképpen 13 ún. kampuszt hozna létre a megye 2025. 

szeptember 1-től. A 29 érintett intézményből ötben folyik magyar tannyelvű oktatás. 

Besztercebánya megye a lépéssel az oktatásügyi tárca júniusi felhívásának tett eleget. A 

minisztérium ugyanis arra kérte a megyei önkormányzatokat, hogy készítsék elő a hozzájuk 

tartozó középiskolák hálózatának optimalizációját – közölte a TASR. A kampuszok 

létrehozását a 2025 és 2027 közti időszakra vonatkozó megyei oktatásfejlesztési stratégia 

tartalmazza, amelyet a képviselők csütörtökön hagytak jóvá a kihelyezett selmecbányai 

ülésükön. 

 

Történelmi jelleg és a modern elvárások – Műemléki felújítások kiállítása 
2024. november 29. – ma7.sk  

A Felvidék keleti részén az elmúlt évtizedben lezajlott, válogatott műemléki felújításokat és 

azok új, innovatív kiállításait bemutató tárlat nyílt Kassán, a MaJel Rovás Központ FiguratiF 

Galériájában. Az építészek számára nagy kihívást jelenthet a történelmi jelleg és a modern 

elvárások összeegyeztetése, hisz az évszázadokkal korábban épült lakhelyek és közösségi terek 

állagmegőrzése és bemutatása mellett a jelen kor vívmányai számára is helyet kell találni egy-

egy műemléképület felújítása során. A Magyar Művészeti Akadémia támogatásával létrejött 

Műemléki felújítások a Felvidéken című kiállítás arra mutat rá, hogyan sikerült ezekkel a 

kihívásokkal megbirkózni és megfelelni 21. századi műemléki irányelveknek. A FiguratiF 

Galériában Kovács Ágnes, a MaJel Rovás Központ igazgatója köszöntötte a vendégeket, majd 

a kiállítást Virág Zsolt, a Magyar Kastélyprogram ügyvezető igazgatója nyitotta meg, aki 

korábban, 2022-ig a Nemzeti Kastélyprogram és a Nemzeti Várprogram végrehajtásáért felelős 

miniszteri biztos volt. 

 

„Nincs elég szakember a gyakorlatban és ezt a jogalkotónak is illene tudnia” 
2024. november 29. – felvidek.ma  

A Magyar Szövetség az oktatási tárca által kidolgozott, szakképesítés, felsőfokú oklevél 

elismerésére vonatkozó jogszabály módosítása kapcsán egyeztetést kezdeményezett a felelős 

miniszterrel a Magyarországon végzett gyógypedagógusok, logopédusok és pszichológusok 

diplomájának elismerése ügyében. A törvénymódosítás a Romániában képzett, általános 

ápolóként dolgozó nővérek szakmai képesítésének elismerését tenné lehetővé, ezzel is enyhítve 

a szinte már tarthatatlan, 16 ezres nővérhiányt. A magyar párt arra szeretné felhívni a 

tárcavezető figyelmét, hogy a törvény módosításával növelhetné az ország déli járásaiban 

hiányszakmának számító magyar logopédusok, gyógypedagógusok, és gyermekpszichológusok 

számát. A téma párton belüli felelősét, Kacz Évát, Nádszeg polgármesterét kérdeztük, aki 15 

éven át az oktatásügyi minisztérium honosítási részlegén dolgozott. 2004-től, Szlovákia uniós 

csatlakozásától kezdve számos törvény és jogszabály alkotója volt. 
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A bársonyos forradalom és a szlovákiai magyarok – kiállítás és beszélgetés a 

galántai kastélyban 
2024. november 29. – Új Szó  

A Galántai Népművelési Központ a bársonyos forradalomról szóló programsorozatának utolsó 

részeként kiállításra és panelbeszélgetésre várják az érdeklődőket a neogótikus Esterházy-

kastély északi szárnyába december 2-án 17 órára. A Galántai Népművelési Központ számos 

programmal emlékezett meg a bársonyos forradalomról, az 1989-es események 35. 

évfordulójáról. Az utolsó ezzel kapcsolatos rendezvény 2024. december 2-án 17 órakor 

kezdődik a neogótikus Esterházy-kastély északi szárnyában. A bársonyos forradalom és a 

szlovákiai magyarok címmel kiállítás nyílik, majd a témához kapcsolódó panelbeszélgetést 

hallgathatják meg az érdeklődők, amelyen Bukovszky László, a népművelési központ igazgatója 

vendégeit, a ’89-es események meghatározó személyiségeit, a kommunista diktatúra 

lebontásáról, az első ellenzéki kezdeményezésekről és az ország demokratizálódásában játszott 

szerepükről kérdezi.  

 

Ódor Lajos: el kell kerülni a kereskedelmi háborút az EU és az USA között, mert 

az ártana mindkét félnek 
2024. november 29. – Új Szó  

El kell kerülni a kereskedelmi háborút az Európai Unió és az USA között, mert ez mindkét 

félnek csak kárt okozna, ebben egyetértenek Ódor Lajos (PS) és Branislav Ondruš (Hlas) 

európai parlamenti képviselők. Abban már kevésbé, hogy segíti-e az unió gazdaságának 

versenyképességét a Mario Draghi által készített, szeptemberben bemutatott jelentés.  

Európának össze kell szednie magát, és meg kell próbálnia behozni lemaradást az USA és Kína 

mögött elsősorban a digitális technológiát tekintve, véli Ódor Lajos (PS) Európai Parlamenti 

képviselő.  Éppen a Draghi-jelentés az, amely ebben segíthet, ezt mutatta az új uniós biztosok 

meghallgatása is, amelynek során ez fontos kiindulópont volt  – mondta Ódor.   Az egyik 

legfontosabb terület, ahol előrelépést kell elérni, az az innováció, az EU-nak erősítenie kell a 

fejlesztéseket elsősorban a magánszférában. „Ehhez meg kell teremtenie a pénzügyi hátteret, a 

fiatalokat segítenie kell a vállalkozások indításában és csökkentenie kell a bürokráciát az 

innováció területén” – magyarázta a képviselő.  

 

Végh Lászlónak ítélték oda az idei Patria-díjat Udvardon, a Mérföldkövek 

országos találkozóján 
2024. november 30. – Új Szó, ma7.sk, felvidek.ma  

A 27. Mérföldkövek találkozón, a szlovákiai magyar helytörténészek országos rendezvényén 

Végh Lászlót, a somorjai Bibliotheka Hungarica igazgatóját tüntették ki Patria-díjjal. A rangos 

elismerést lánya, Vermesné Végh Annamária vette át, felolvasva a díjazott üzenetét: 

„Reményeim szerint az általam megkezdett munkálatok ösztönözni fogják a fiatalabb 

generációkat, hogy ők is elhivatottan szolgálják a közösségüket.” A kitüntetettet Kaszás Kornél 

méltatta, aki elmondta, hogy olyan ember előtt tisztelgünk, aki élete és munkássága révén nem 
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csak a szűkebb közösséget, hanem a szlovákiai kulturális és tudományos élet egészét 

gazdagította. Végh László Somorján érettségizett, majd a pozsonyi Comenius Egyetem 

politológia–szociológia szakán szerzett diplomát és doktori címet. 1981-ig a pozsonyi 

Kultúrakutató Intézet tudományos munkatársa, 1981 és 1990 között a Szlovák Köztársaság 

Kormányhivatalának nemzetiségi ügyekben illetékes főelőadója, majd 1990-től 1992-ig. 

 

Meggyújtották a hit lángját Füleken 
2024. december 1. – ma7.sk  

Advent első vasárnapján, a füleki gimnázium épülete előtt elhelyezett adventi koszorún, 

felragyogott az első gyertyaláng, a hit lángja. Szép szokássá vált Füleken, hogy a vasárnapi 

szentmise után, a hívek a gimnáziumnál gyűlnek össze, hogy közösen imádkozzanak a 

hatalmas koszorú előtt. A lélekemelő esemény kezdetén Szvorák Zsuzsanna, a Csemadok helyi 

elnöke köszöntötte az egybegyűlteket, a Pro Kultúra Férfikart, Efrém atyát és a ferences 

rendieket, valamint a város polgármesterét. Szvorák Zsuzsanna köszöntőjében arról beszélt, 

milyen jó együtt megélni a várakozást. „Az Adventus Domini jelentése az Úrra való várakozás, 

erről szól ez az időszak. Mikor gyerekek voltunk, vártuk a Mikulást, a Jézuskát. Felnőttként 

vártuk a szerelmet, a gyerekeinket, az unokáinkat, és vártunk sok-sok apró csodát, amely a 

lelkünkben mindig megnagyobbodott, és mindig teljesebbé tett. Ennek a várakozásnak a 

hagyományát szeretnénk Önökkel átélni, és a négy adventi hét alatt közösen együtt 

meggyújtani az adventi gyertyákat” – mondta beszédében. 

 

Felvidéki Magyar Advent, ahol a szeretet és remény lángocskáit vihetjük el a 

közösségeinkbe 
2024. december 1. – felvidek.ma  

Advent első vasárnapjához kötődve november 30-án újra Ipolyság adott otthont a Felvidéki 

Magyar Advent meghitt alkalomnak. A Patrona Nostra és a Keresztény Kulturális Akadémia 

közös rendezvénye a magyar keresztény értékek, a magyar kulturális örökség és karácsonyi 

hagyományok megőrzését és átadását célozza. Az egykori megyeháza dísztermében 

mindamellett az est folyamán átadták Túri Török Tibor szobrászművész adományát, az 

Esterházy János domborművet az ipolysági Fegyverneki Ferenc Közös Igazgatású Katolikus 

Iskola részére. Az ünnepi rendezvényen az ipolysági Egyházi iskolaközpont jelenlegi diákjai, 

valamint egykori diákjai, jelenleg már jeles és kiváló művészek léptek fel. Madarász Róbert, a 

Patrona Nostra Közhasznú Társaság vezetője köszöntőjében elsőként röviden értelmezte 

advent időszakát. Csodálatos és áldásokkal teli időszak vár ránk az elkövetkezendő négy hét 

egységében, ami akár az életünket is jelképezheti – fejtette ki beszédében. Advent igazi 

lényegéről, fényéről szólt, ami a mindennapok nehézségei mellett reménnyel tölti el az embert. 
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Dr. Pásztor Bálint: A forrás függvényében támogatottak is megkapják a pénzt 
2024. november 29. – PannonRTV 

A forrás függvényében támogatott, falusi házvásárlásra és kis értékű mezőgazdasági 

fejlesztésre pályázók is megkapják a pénzt, az év végéig velük is szerződik a Prosperitati 

Alapítvány - írta Facebook-oldalán dr. Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke 

tájékoztatott arról, hogy a szükséges összeget, közbenjárására, a magyar kormány biztosította. 

Mint fogalmaz, „nagy szó ez a jelenlegi gazdasági és biztonsági helyzetben”. A Prosperitati 

Alapítvány legutóbb meghirdetett pályázati köre így úgy zárul le, hogy mind a 740 kedvező 

elbírálásban részesülő pályázó megkapja a megítélt támogatást, amely meghaladja a 8,5 millió 

eurót. Ez egy év alatt összesen 1815 sikeres pályázót és 20,8 millió euró értékű támogatást 

jelent. Dr. Pásztor Bálint a posztban ismételten köszönetet mondott Orbán Viktor magyar 

miniszterelnöknek, hogy kormánya odafigyel a vajdasági magyar közösség prioritásaira. 

„Tavaly novemberi találkozásunkat követően újabb pályázati fordulót hirdettünk 3 év után, 

amit most teljes egészében le is zárunk. Folytatjuk” - zárta sorait a Vajdasági Magyar Szövetség 

elnöke. 

 

Összetartozunk 
2024. november 30. – Magyarszo.rs, Vajma.info, PannonRTV  

A horvátországi magyarok sikereit hangsúlyozta dr. Pásztor Bálint legutóbbi Facebook-

bejegyzésében. A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke azt írta, mint eddig is, számíthatnak rájuk 

a megmaradásért, a szülőföldön boldogulásért vívott küzdelemben. Nemcsak földrajzilag, de 

minden tekintetben ők állnak a vajdasági magyar közösséghez a legközelebb. Ismerjük, 

átérezzük gondjaikat, a kihívásokat, amelyekkel szembesülnek, ezért fontos az összefogás, az 

együttműködés, a délvidéki magyarság ügyének közös képviselete, tette hozzá dr. Pásztor 

Bálint. A VMSZ elnöke Jankovics Róbert, a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége 

elnökének meghívására vett részt a HMDK közgyűlésén Dályhegyen. 

 

15 éves a VMSZ Női Fóruma 
2024. november 29. – Magyarszo.rs 

Az idén 30 éves Vajdasági Magyar Szövetségen belül három fórum, a nyugdíjasok, az ifjúság és 

a hölgyek szervezeti egységei működnek. A VMSZ Női Fóruma az idén ünnepli fennállásának 

15. évfordulóját. A VMSZ Női Fórumának munkájához kívánt további sok siker közösségi 

oldalán megosztott bejegyzésében dr. Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke azt 

írja, hogy a párton belül három fórum, a nyugdíjasok, az ifjúság és a hölgyek szervezeti egységei 

működnek. Most a 30 éves VMSZ 15 éves Női Fórumát ünnepelték, olvasható a Facebook 

bejegyzésben. Köszönöm a számos rendezvény, akció, program, foglalkozás megszervezését, az 

önkéntes munkát, amit a szabad idejükből feláldozva fordítanak nemes célkitűzéseink 

megvalósítására! - zárja a sorait a politikus. 
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A magyar jogi terminológia elsajátítását célzó projekt indul 
2024. november 29. – PannonRTV 

A jövő évben képzés is indulhat, források és az érdeklődés függvényében. A magyar jogi 

terminológia tanulását célzó projektet indított az újvidéki Dr. Lazar Vrkatić Jogi és Üzleti 

Tanulmányok Kara, az EBESZ szerbiai missziójának támogatásával. A kezdeményezés célja a 

magyar nyelv hivatalos használatához szükséges technikai és humánerőforrási feltételek 

megteremtése. Dr. Várady Tibor, akadémikus, professor emeritus: „Az egyik cél az volt, hogy 

az itteni kisebbségi élet, természetesen az irodalmon és máson kívül, a nyilvános közéletben, 

az adminisztrációban, a bírósági életben is jelen legyen és ehhez ismerni kell a terminológiát. 

Ez egy természetes és fontos kisebbségi törekvés. Ez egy cél, a célhoz néha közelebb állunk, 

néha távolabb, de nagyon fontos, hogy a teljes közösségünk ezt a célt tudomásul vegye és 

igyekezzen elérni.” 

 

László király táltos paripája vágtázott Kelebián 
2024. november 30. – PannonRTV 

Karácsonyra készülnek a kelebiai templomban, az adventi időszak alkalmával számos 

programot szerveznek gyerekeknek. Advent első szombatján az Udvari Kamaraszínház 

interaktív előadását láthatták a kelebiai gyerekek és a hajdújárási Lurkóház védencei. A László 

király táltos paripája című előadást láthatták a gyerekek a kelebiai Márton Áron Közösségi 

Házban. Az előadás játékos módon ismertette meg a közönséggel László király történetét. A 

gyerekek maguk is részesei lettek a történetnek. A bátrabbak a még László király seregébe is 

beállhattak és segíthették őt útja során. Máté Albert: „Én jól tudtam részt venni benne. 

Meneteltünk, meg még harcoltunk is és nagyon jó volt, élveztük. Megtanultam, hogy a 

szakadék nagyon mély volt és akkor megnyílt.” 

 

30 éves a Tiszaszentmiklós Magyar Kultúrkör 
2024. december 1. – PannonRTV 

A három évtized során számos nyári tábor valósult meg az egyesület szervezésében, amelyekre 

nem csak Vajdaság minden szegletéből, hanem a határon túlról is érkeztek résztvevők. A jeles 

alkalomból a helyi Szent József Római Katolikus templom plébániájának udvarában található 

épületben gyűltek össze, hogy együtt idézzék fel az elmúlt évek legszebb pillanatait. A 

rendezvényen a kultúrkör jelenlegi tagjai mellett, az egykori táborvezetők és résztvevők is 

megjelentek. Reperger Miklós, elnök, Tiszaszentmiklós Magyar Kultúrkör: „Több tábor is 

megvalósult a szervezésünkben, de az első számú mindig is a nemezelő táborunk volt, ami 

később kézműves táborrá nőtte ki magát, amelyre főként a fiatalok jelentkeztek. De volt 

pedagógus, színjátszó és informatikai táborunk is, ezeket mind huzamosabb ideig 

megszerveztük. Majd az idősebb korosztály számára volt író- és újságíró táborunk is. Mindig is 

sokrétű munka folyt az egyesületben, már a kezdetektől voltak csoportjaink, viszont a táborok 

a fő területünk.” 
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Harminc éves a Vajdasági Magyar Versmondók Egyesülete 
2024. december 1. – PannonRTV 

Jubileumi ünnepséggel folytatódott a 28. Dudás Kálmán Nemzeti Vers- és Prózamondó 

Találkozó programsorozata szombat este Bácsfeketehegyen. Miután kiderült, hogy kik jutottak 

be a vasárnapi döntőbe, megzenésített verseket hallhatott a közönség. Miután a résztvevők 

szombaton előadták a választott műveket, még aznap este kiderült, kik jutottak be a vasárnapi 

döntőbe. Gyermek kategóriában Salamon Zsófia és Sóti Luca arany minősítésben részesült. 

Azért szeretnek verselni, mert bemutathatják tehetségüket a közönség előtt - mondták a 

lányok. Pressburger Jázmin, versenyző: „Amikor befejeztem, úgy érzem, hogy megint 

szeretném mondani, mert olyan jó volt és érdekes.” 

 

Irodalmi esttel emlékeztek Papp Dániel néhai író-, újságíróra Bácskossuthfalván 
2024. december 1. – PannonRTV 

Az esemény keretében megkoszorúzták emléktábláját a Moravicai Értelmiségi Fórum 

székházánál. Ezt követően a bácskossuthfalvi Echo Gyermek- és Ifjúsági Központban 

megrendezett kultúrműsoron három tudományos előadást hallgathattak meg a vendégek, 

majd pedig kiosztották a meghirdetett fogalmazás-, esszé- és novellaíró pályázat, valamint 

rajzpályázat díjait is. Crnkovity Gábor, elnök, Moravicai Értelmiségi Fórum: „Tehát kiírtunk 

pályázatot immár hagyományosan ötödik-hatodik osztályos kategóriában, 6-7. osztályos 

kategóriában és középiskolás kategóriában. Különböző irodalmi alkotásokat írtak címekre, 

címeket adtunk, illetve volt esetleg olyan, hogy szabadon választott novellát lehetett írni. 

Ezekre a pályázatokra, ezekre a címekre vagy felhívásra 138 fogalmazás és irodalmi munka 

érkezett be, amit a zsűri bírált, átnézett, elolvasott.” 

 

Közös gyertyagyújtással kezdődött az adventi időszak Zentán 
2024. december 1. – PannonRTV 

A város adventi koszorúja rendhagyó módon, első alkalommal került elhelyezésre a parkban 

található pavilonban. A koszorú első gyertyáját alkalmi műsorral egybekötve gyújtották meg, 

melynek keretében szavalatokat és dalokat hallhattak az egybegyűltek. Az idei év abból a 

szempontból is különleges, hogy az önkormányzat első ízben csatlakozott az élő adventi 

kalendárium programhoz, így az ünnepi időszak kezdetét jelző egyes szám a városháza 

ablakában kapott helyet. Burány Hajnalka, polgármester, Zenta: „Ma van advent első 

vasárnapja, a hit gyertyáját fogjuk meggyújtani a közösség adventi koszorúján. Azt gondolom, 

hogy ez nagyon fontos, hiszen az előző évektől eltérően nem a városháza oszlopcsarnokában 

lett felállítva a koszorú, hanem a központi parkban és advent minden vasárnapján itt fog sor 

kerülni a közös gyertyagyújtásra, egy rövid alkalmi műsor keretében.” 

 

Horgoson is fellobbant az első gyertya lángja az adventi koszorún 
2024. december 1. – PannonRTV 

A horgosi Művelődési Ház előtti téren a falu apraja-nagyja összegyűlt. A gyertyagyújtást 

követően a Művelődési Ház színháztermében megtekinthették Mátyás, az igazságos című 
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táncos előadást, melyet a helyi Bartók Ifjúsági Táncegyüttes adott elő. A darab létrejöttét tavaly 

álmodták meg és nyár óta készültek a mesejáték bemutatására. Szécsi Zsolt, művészeti vezető, 

Bartók Béla Magyar Művelődési Egyesület: „Egy olyan történetet próbáltunk választani, ami 

mindenki számára ismerős, viszont nagyon átgondolva. A mai, mindennapi életünknek a 

tényeit felnagyítva, illetve megérintve egy ilyen mesejátékot alkottunk. Ami nem egy 

klasszikus, mert ugye ezt a Mátyás király mesét mindenki ismeri, de egy olyan univerzumot 

építtettünk fel, ahol vannak tündérek, újságírók, vannak kis mesebeli állatkák, akik 

párhuzamos szálon futtatnak egy történetet.” 

                   
Kettős könyvbemutató a Rákóczi-főiskolán 
2024. december 1. – kiszo.net 

A Magyar Tudomány Ünnepe alkalmából a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Történelem- és Társadalomtudományi Tanszéke és a Lehoczky Tivadar Társadalomtudományi 

Kutatóközpont a főiskola Apáczai Csere János Könyvtára központi olvasótermében mutatta be 

Szamborovszkyné Nagy Ibolya Nagybereg krónikája című kismonográfiáját, valamint 

Beregszász város monográfiája (kollektív monográfia) című kötetét. A kismonográfia 

Nagybereg település történetét dolgozza fel, amelyről a 13. század közepén Bereg vármegyét 

elnevezték. A szerző közel egy évtizedes szerteágazó kutatásainak eredményét adja közre a 

közérthető nyelven fogalmazott kötetben, amely írott forrásokra alapozva vezeti végig az 

egykori mezőváros múltját majdnem a jelenig. A forráshiány, mely a kárpátaljai vidék 

településeire jellemző, ennél a településnél hatványosan jelenik meg. Ennek ellenére a szerző 

ragaszkodott ahhoz, hogy csak olyan állítások kerüljenek a munkába, amelyek a munka végén 

visszakereshetők az irodalomlistában. 

 

Népzene Oktató Módszertani Képzés Beregszászban 
2024. november 30. – kiszo.net 

A Hagyományok Háza Hálózat Kárpátalja megalakulása óta egyik fő profilja a képzések 

szervezése, a pedagógusok munkájának segítése. Minden évben különböző képzéseket 

szerveznek, a hétvégén, november utolsó napján a tavaszi Népzene Oktató Módszertani Képzés 

folytatását tartották a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán. A résztvevőket Pál 

Katalin, a Hagyományok Háza Hálózat Kárpátalja vezetője köszöntötte. Emlékeztetőül 

elmondta, az első, 2014-ben megtartott képzésnek népzenei és néptánc mesterképzés volt a 

neve, melyre több mint 140-en jelentkeztek: táncosok, zenészek, népi énekesek. 

Tulajdonképpen belőlük alakult az a hét kárpátaljai népzenekar, akik mostanság szolgálják a 

táncházakat. Aztán 2018-ban Péterfalván egy kifejezetten hangszeroktatói képzést szerveztek, 

az idei ezeknek a folytatása. 
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Amerika testközelből – Kiss Rajmund előadása az MCC beregszászi központjában 
2024. november 30. – kiszo.net 

Kiss Rajmund, az MCC Diplomáciai Műhelyének vezetője több mint fél évet töltött az Amerikai 

Egyesült Államokban, mint az M1 amerikai választási szakértője. Még nem olyan régen tért 

haza, és első útja Kárpátaljára, Beregszászba vezetett, a Mathias Corvinus Collegium (MCC) 

beregszászi központjában tartott érdekes előadást. Az este során a szakértő többek között arról 

osztotta meg tapasztalatait, hogyan zajlott az amerikai elnökválasztási kampány és végül mi 

vezetett Donald Trump győzelméhez. A megjelenteket, az előadót Dobsa Németh Beáta 

képviselet-vezető köszöntötte, aki kifejtette, örömteli, hogy a nehéz körülmények ellenére is 

sikerül különböző kulturális és egyéb programokat szervezniük. 

 

A sztálinizmus áldozataira emlékeztek Csapon 
2024. december 1. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) Csapi Alapszervezete (CSA) november 

30-án délután hagyományosan a helyi temetőben állított emlékműnél emlékezett az 1944-ben 

kezdődő borzalmakra, arra a 37 helyi lakosra, akiket málenkij robotra hívtak, de a Gulág 

haláltáboraiba hurcoltak, s onnan soha nem tértek haza. Balogh Lívia, a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség (KMKSZ) Ungvári Középszintű Szervezetének (UKSZ) és CSA elnöke 

felidézte a 80 évvel ezelőtti eseményeket, kitért a sztálini önkény borzalmaira. Kiemelte: 

minden történelmi pillanat fontos a magyarság és minden nemzet életében mind pozitív, mind 

negatív értelemben. 

 

EU-s pályázati lehetőségekről tartott tájékoztatást az MFOI 
2024. november 30. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) és a Magyar Fejlesztésösztönző Iroda 

(MFOI) közös szervezésében információs napra került sor. Az esemény alkalmával bemutatták 

a közvetlen EU-s programokat és pályázati lehetőségeket, amelyek minden szervezet és 

vállalkozás számára elérhetők. Emellett részletes tájékoztatást adtak arról, hogy az MFOI 

hogyan tudja támogatni a vállalkozásokat, szervezeteket a források elérésében. Az MFOI-t 

azért hozta létre a magyar kormány, hogy javítsa Magyarország és a közép-kelet-európai régió 

helyzetét a közvetlen európai uniós finanszírozási programokban, csökkentve az elmaradást 

Nyugat- és Dél-Európához képest. Ennek érdekében idén júniusban az MFOI a KMKSZ-szel 

együttműködve megnyitotta beregszászi irodáját. A cél, hogy segítsék a kárpátaljai 

szervezeteket a sikeres uniós pályázatok benyújtásában. 

 

Beszámoló a KMNE Adj energiát kampányáról 
2024. november 29. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete 2024 nyarán egy kampányt indított Adj 

energiát címmel, ami a magyar nagycsaládok szociális jólétének elősegítését tűzte ki célul. Akik 

Kárpátalján maradtak, azok tudják, hogy ahogy a nyár sem volt könnyű, úgy a tél sem ígérkezik 

egyszerűnek az egyre fokozottabb áramlekapcsolások miatt. Annak érdekében, hogy a 
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sokgyermekes családok az egyébként is nehéz körülmények között áramforráshoz jussanak, 

gyűjtést indítottunk. Ez egy fél év távlatában azt eredményezte, hogy egyelőre 10 családot 

tudunk megajándékozni 1-1 inverterrel. Természetesen a történet nem itt ért véget, hiszen a 

gyűjtés mellett a Katolikus Karitász is a támogatásunkra volt. Az elmúlt néhány hétben sikerült 

10 generátorral segíteniük nagycsaládosainkat. 

 

Lüktet az élet a beregszászi teátrumban  
2024. december 1. – kiszo.net 

Megszokhattuk, hogy a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színházban mindig történik valami. 

A Ficseri Gyermekstúdió kis tanulói rendszeresen látogatják a foglalkozásokat, és egyre inkább 

megkedvelik a színházi világot. Emellett természetesen a színtársulat tagjai is keményen 

dolgoznak, a következő hetekben megannyi új darabot láthatunk az előadásukban. A malenyij 

robot nyolcvanadik évfordulójáról méltóképpen emlékeztek meg az Uram, segíts haza minket! 

című műsorral. A darab a hét elején a Rákóczi-főiskolán rendezett emlékkonferencia után 

került bemutatásra. 

 

Ismét egészségügyi napot szervezett az Örökifjú civil szervezet 
2024. december 1. – Karpat.in.ua 

A háború kitörése óta sok kárpátaljai család kényszerült arra, hogy tagjaik egymástól távol 

éljenek, hiszen a fiatalok külföldre távoztak, az idősebb generáció képviselői viszont, akik nem 

akarták elhagyni szülőföldjüket, egyedül maradtak a problémáikkal. Azonban hála a segítő 

embereknek, akad olyan társaság, amely támogatást tud nyújtani nekik. Ilyen a gáti Forever 

Young „Örökifjú” civil szervezet, amely az elmúlt hétvégén másodszor szervezett ingyenes 

egészségügyi szűrő napot a helyiek és a környékbeliek számára. A gáti egészségügyi központban 

a helyi orvosok készséggel álltak a megjelentek rendelkezésére. Vércukor- és vérnyomásmérést, 

szaturációs vizsgálatot vehettek igénybe az odaérkezők, valamint konzultációra is lehetőség 

nyílt, melyet követően a megfelelő gyógyszerrel is ellátták a őket. Egy mobil optikai busz is jelen 

volt, ahol ingyenes látásvizsgálatot végeztek, majd rövid konzultációt követően szemüveget is 

rendelhettek a vizsgálatra érkezők. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. november 29. – Kossuth Rádió 

 

"Volt olyan december 1-je, amit elveszítettünk, legyen olyan december elseje most, amit 

megnyerünk." - mondta Nacsa Lőrinc nemzetpolitikai államtitkár Sepsiszentgyörgyön. Az 
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erdélyi magyarok sorsáról, a közelgő választások jelentőségéről, valamint a választások 

kapcsán kialakult feszültségről is szó esett a ma délelőtti találkozón, és amelyen anyaországi és 

erdélyi politikai képviselők is részt vettek. Ott volt Gubík László, a felvidéki Magyar Szövetség 

elnöke is, akinek - a Spanyolországban tartott FUEN találkozóról - egyenesen Erdélybe vezetett 

az útja, hogy támogassa nemzettársait.  

 

Mit hozott a rendszerváltoztatás óta elmúlt 35 év a felvidéki magyarság életébe? A 

kormányerők függvényében ciklikusan visszatérő magyarellenességet és az elfogadást, illetve 

az eljelentéktelenedést és a megmaradás igényét. Öllös László politológus a rendszerváltó 

értelmiség egyik tagjaként emlékezik arra a nemzetközi konferenciára, amelyet a kisebbségi 

kollektív jogokról tartottak Dunaszerdahelyen. Ez a téma azonban soha többé nem került 

napirendre, akkor sem, amikor a magyar párt kormányon volt.  

 

A brassói Magyar Árpád az elmúlt héten tette le az esküt, miután a tavaszi helyhatósági 

választásokon a megye magyarsága megyei tanácsosként bizalmat szavazott neki. A civilben 

orgonaszakértő, kulturális téren kíván dolgozni, de előtte még megméretteti magát a hétvégi 

szavazáson is szenátorjelöltként.  

 

Új épülettel bővül az Érmellék egyik legnagyobb szakiskolája. A kágyai oktatási intézmény 10 

szakkal indította a tanévet, a térségből mintegy 500 diák jár a bentlakással is rendelkező 

iskolaközpontba. Felszereltségét illetően az egyik legmodernebb intézmény a térségben. 

Legutóbb két és fél millió eurós uniós beruházást indítottak el, amelyből az új épület mellett 

olyan modern felszereléseket is vásárolnak, amelyek egyedivé teszik az iskolát nem csak a 

térségben, hanem Romániában is.  

 

„Belenéztem az 1915–1916-os anyakönyvekbe, és olyan dolgokra bukkantam, amelyekre 

magam sem számítottam: a hősi halott katona halálesetét jegyezték be.” – mesélte a zentai 

Molnár Tibor egy korábbi interjúban, hogyan is kezdődött a temetőkutató munkája. És így 

folytatta – „Azután szöget ütött a fejemben, hogy vajon hány ilyen eset is lehet valójában. Sokat 

hallottunk korábban az első világháborúról, tudtuk az összes fontos adatot róla, azt, hogy hány 

ember esett el a harcok során, azt, hogy hány évig tartott.  Engem azonban elkezdett érdekelni, 

hogy vajon hol vagyunk mi, zentai emberek ebben a hatalmas történetben. Így szépen lassan 

elkészült a Zenta hallottjairól összeállított kötet, később pedig a környező községekre, 

Magyarkanizsára, Adára és Óbecsére vonatkozóan is elkészítettem egy-egy hasonlót.” 

Zentán bemutatták Molnár Tibor, a zentai történelmi levéltár fő levéltárosnak a legújabb 

könyvét az első világháború délvidéki vonatkozásairól. A Magányos sír című kétszáz oldalas 

kiadványról beszél a szerző, és Hajnal Jenő, a könyv szerkesztője. 
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MÁÉRT 2024 – A magyar nemzet sorsfordító időket él meg 

 

A közelmúltban tragikus hirtelenséggel elhunyt Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős 

államtitkárról történő megemlékezéssel kezdődött az idei Magyar Állandó Értekezlet. A 

legjelentősebb éves nemzetpolitikai fórum résztvevői közös nyilatkozatot fogadtak el, melyben 

kiemelték, hogy jelenleg a magyar nemzet sorsfordító időket él meg. Erdélyben például most 

az a legfontosabb, hogy a magyarok minél nagyobb arányban vegyenek részt az év végi 

parlamenti választásokon. 

 

Székelyföldi iskolákban szólalt meg a tárogató 

 

A magyar történelemnek egy olyan időszakát fogom, fogjuk közösen megidézni, amelyik úgy a 

költészetben, mint a zenében egy külön önálló fejezetet alkot, hát tudjátok ez az időszak a Kuruc 

korszak. Székelyföldre látogatott Nagy Csaba Liszt- és Bartók-díjas tárogatóművész, hogy 

általános és középiskolás diákoknak tartson zenés történelmi előadást. Nem ez az első eset, 

hogy a művész a külhoni iskolákban jár, tavaly a háborús körülmények ellenére is meglátogatta 

Kárpátalja magyar nyelvű iskoláit. Idén novemberben pedig a Gyergyói-medence húsz 

iskolájában összesen 42 előadást tartott.  

 

Mintás mézeskalácsok  

 

A mézeskalács illata nem csak karácsonykor tölti be a Zelenka család otthonát. A délvidéki 

Temerinben élő nagycsaládban az ünnepi hangulat és a közös sütés öröme szinte minden nap 

jelen van. Én otthon szerettem sütögetni azelőtt is. Hobbiból saját magam tanultam meg 

nagyon sok mindent és így kezdtem el cukrászdába dolgozni. Aztán ott az a néhány év alatt 

szereztem tapasztalatot is. azóta már úgy magabiztosabban tudom mondani, hogy igen, értek 

valamennyire ehhez a szakmához. Meghát azóta ez így átfolyt ebbe a mézeskalácsozásba. 

 

„Mi nem határon túli magyarok vagyunk, hanem határtalanul magyarok“ - 

Határtalanul koncert Gömörpéterfalán   

 

Gömörpéterfala a Felvidék azon települései közé tartozik, ahol a magyar identitás megőrzése 

és továbbadása kiemelt fontossággal bír. A település közepén elhelyezkedő Magyar Közösségi 

Házban, nemcsak az ősi magyar hagyományok fenntartásával és továbbörökítésével 

foglalkoznak, hanem számos közösségi programnak is helyet biztosítanak. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence

